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سردرگمی  متقاضیان سامانه یکپارچه خودرو
بیش از ۲ ماه از مرحله دوم عرضه خودرو از طریق ســامانه یکپارچه فروش 
خودرو می گذرد اما هنوز قیمت ۴ محصول ســایپا که در این سامانه عرضه شده 
بود، نهایی نشده است.به گزارش خبرنگار مهر، مرحله دوم سامانه یکپارچه فروش 
خودرو در حالی در اردیبهشــت ماه آغاز شد که ۴ خودروی عرضه شده در این 
مرحله شــامل کوییک مدل GX، ساینا مدل GX، شاهین اتوماتیک و اطلس 
بدون قیمت و زمان دقیــق عرضه بودند.با این حال متقاضیان اقدام به ثبت نام 
برای خرید این خودروها کردند و متولیان وعده دادند که »به زودی« قیمت این 
خودروها محاســبه و اعلام می شود.در حال حاضر بیش از ۲ ماه از شروع مرحله 
دوم عرضــه خودرو می گذرد و هنوز نه قیمتی برای این خودروها اعلام شــده و 
نه حتی مشخص است چه زمانی به مشتریان عرضه خواهند شد.پی گیری های 
خبرنگار مهر از شــورای رقابت حکایت از آن دارد که در مرحله بررسی تحولات 
قیمتی در کارگروه شورای رقابت است و هنوز نهایی نشده است و به زودی اعلام 

خواهد شد.

جمع آوری ۸۸۷۶ مرکز غیر مجاز رمز ارز 
رئیــس گروه بهره وری و مدیریت مصرف انــرژی توانیر از جمع آوری ۸۸۷۶ 
مرکز غیر مجاز رمز ارز در ســطح کشور از ابتدای  اجرای طرح جمع آوری مراکز 
غیر مجاز تولید رمز ارز تا پایان خرداد امســال خبــر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهــر به نقل از وزارت نیرو، فرح جمالزاده با اعلام این خبر گفت: از ابتدای طرح 
جمع آوری مراکز غیر مجاز تولید رمز ارز تا پایان خرداد امسال حدود ۸۸۷۶ مرکز 
غیرمجاز در کشور شناســایی و بالغ بر ۲۶۰ هزار دستگاه ماینر با ۷۱۷ مگاوات 
توان مصرفی از این مراکز جمع آوری شده است.رئیس گروه بهره وری و مدیریت 
مصرف انرژی توانیر تعداد مراکز غیرمجاز رمز ارز که از ابتدای امســال شناسایی 
شده است را ۹۹ مرکز عنوان کرد که منجر به جمع آوری ۷۴۴ دستگاه تولید رمز 
ارز با مجموع ۲ مگاوات توان مصرفی شده است.جمالزاده بیشترین استقرار مراکز 
غیر مجاز رمز ارز در کشــور را مربوط به اســتان های اصفهان، تهران و خراسان 

رضوی عنوان کرد.

گسترش عرضه روغن موتور تقلبی در بازار
رئیس اتحادیه تعمیرکاران با اشــاره به گســترش روغن موتور تقلبی، گفت: 
با توجه به بالا بودن قیمت روغن موتور، ســودجویان به صورت حرفه ای روغن 
موتور تقلبــی را در قوطی های برندهای معتبر وارد می کنند.علیرضا نیک آئین 
در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد وضعیت عرضه روغن موتور اظهار داشــت: 
متأســفانه روغن موتور تقلبی بلا و آفت جان مکانیک و مالک خودرو شــده و 
تبدیل به یک اپیدمی شده است زیرا با یک روغن یا واسکازین تقلبی صدمه مالی 
زیادی به مالک خودرو و مکانیک وارد می شود. رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو 
تهران افزود: قیمت روغن موتور خارجی بالا رفته و این فاصله قیمتی باعث شده 
سودجویان از این وضعیت سوءاستفاده کنند، به شکلی که متأسفانه عرضه روغن 
موتورهای تقلبی روز به روز گســترش پیدا می کند و زیادتر می شود و سرمایه و 
هزینه ای که برای تعمیر خودرو انجام می شود همه با یک روغن موتور تقلبی بر 
بــاد می رود. وی تصریح کرد: با توجه به بــالا بودن قیمت روغن موتور خارجی، 
کارگاه های زیر پله ای در اطراف تهــران روغن موتور تقلبی را درون قوطی های 
مشابه خارجی می ریزند؛ در واقع بسیاری از افراد سودجو روغن های استفاده شده 
و یا تقلبی را با ظرافت بالا وارد قوطی های برندهای معتبر می کنند. قوطی ها به 
قدری حرفه ای مشــابه قوطی خارجی تولید می شود که تشخیص تقلبی بودن 
آن سخت است.این مقام صنفی تاکید کرد: با ابزارهای چاپی که موجود است و 
بسته بندی که انجام می دهند برای خود تعمیرکار هم متأسفانه تشخیص روغن 

موتور تقلبی سخت شده است.

شاخص بورس صعودی ماند
طی معاملات روزگذشــته بازار ســرمایه، شــاخص کل بورس توانست روند 
صعودی خود را حفظ کند اما شاخص کل فرابورس روندی نزولی به خود گرفت.

به گزارش ایســنا، شاخص کل بورس روز یکشنبه با ۶۹۹۳ واحد افزایش تا رقم 
دو میلیون و ۴۰ هزار واحد صعود کرد. این درحالی است که شاخص کل با معیار 
هم وزن ۷۶۵ واحد کاهش یافت و در رقم ۷۱۷ هزار و ۱۳ واحد ایستاد. در این 
بازار ۳۶۴ هزار معامله به ارزش ۵۰ هزار و ۱۶۰ میلیارد ریال انجام شــد.پالایش 
نفت تهران، ســرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشــیمی تامین و ملی صنایع مس 
ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.در آن 
سوی بازار سرمایه، شاخص کل فرابورس با ۱۰۳ واحد کاهش تا رقم ۲۶ هزار و 
۵۴۱ واحد نزول کرد. در این بازار ۲۲۳ هزار معامله انجام شد که ۵۱ هزار و ۲۴۳ 
میلیارد ریال ارزش داشت. سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات، پلیمر آریا ساسول 
و گروه انتخاب الکترونیک آرمان نســبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را 

روی فرابورس گذاشتند.

بی توجهی وزارت نیرو به پرداخت مطالبات
 ۱۵۰۰ میلیارد تومانی نیروگاه دماوند

ناترازی برق تحت تاثیر سیاست گذاری وزارت نیرو است و عامل بروز مشکلات 
کنونی شده و این مسئله حل نمی شود مگر اینکه وزارت نیرو از تجارت برق خارج 
شــود . به گزارش مردم ســالاری، »محمد کبیری« مدیرعامل نیروگاه دماوند در 
جریــان بازدید خبرنگاران از نیروگاه دماوند افــزود: حدود ۱۵ تا ۱۸ هزار مگاوات 
ناترازی برق در کشــور وجود دارد.به گفته وی نیــروگاه دماوند با ۲۸۰۰ مگاوات 
بزرگترین نیروگاه کشور اســت و امروز با مطالبه ۱۵۰۰ میلیارد تومانی از وزارت 
نیرو در زمینه اورهال و نوســازی با چالش مواجه شده و اگر تعمیرات و بازسازی 
تجهیزات را به موقع انجام ندهد در آینده هزینه این نیروگاه بســیار بالا می رود و 
حتی پیش بینی می شــود هزینه آن به بالای ۸ میلیون دلار خواهد رسید و زیان 
آن به سهامداران می رسد و وزیر نیرو باید پاسخگو باشد.محمد کبیری، مدیرعامل 
نیروگاه دماوند با اشــاره به اینکه یکی از مهمترین مشکلات تولیدکنندگان برق 
خصوصی دریافت مبالغ فروش برق از وزارت نیرو است، گفت: ما با مشقت فراوان 
برق را تولید می کنیم و به صورت دوره ای مجبور هستیم که تعمیرات نیروگاه ها را 
انجام دهیم اما به دلیل کمبود نقدینگی بخشی از این کارها به تعویق می افتد.محمد 
کبیری اصفهانی تصریح کرد: در حال حاضر وزارت نیرو نه پول را به موقع پرداخت 
می کند و نه جریمه تاخیر می دهد و تنها به بخش خصوصی می گویند تولید کنند. 
آیا با چنین وضعیتی می توان انتظار داشت که سرمایه گذار وارد صنعت برق شود؟ 
کبیری اصفهانی با تاکید بر اینکه رویکرد وزارت نیرو به بخش خصوصی دستوری 
اســت، اظهار کرد: حتی بخش خصوصی برای صادرات برق هم مشکل دارد زیرا 
زمانی که برق مازاد وجود دارد اجازه صادرات به ما نمی دهند در حالی که می توان 
از منابع صادراتی استفاده بهتری کرد.کبیری با بیان اینکه ۱۵۰۰ مگاوات برقی که 
امسال به شبکه وارد نشده ناشی از عدم پرداخت مطالبات توسط وزارت نیرو است، 
گفت: وزارت نیرو تنها بخش بهره برداری را در نظر می گیرد و دغدغه ای در زمینه 
توسعه نیروگاه ها ندارد.محمدباقر ابایی معاون بازار برق شرکت تولید برق دماوند با 
تاکید بر اینکه مشکل صنعت برق تفکر مدیران وزارت نیرو است، اظهار کرد: ناترازی 
برق تحت تاثیر سیاست گذاری وزارت نیرو است و عامل بروز مشکلات کنونی شده 
است و این مسئله حل نمی شود مگر اینکه وزارت نیرو از تجارت برق خارج شود. 
او با بیان اینکه اگر وزارت نیرو همین رویکرد کنونی را ادامه دهد ناترازی برق ادامه 
می یابد، اظهار کرد: در حال حاضر وزارت نیرو به دنبال تولید برق از صنایع است اما 
هیچ برنامه ای برای تامین برق بخش کشاورزی و خانگی ندارد و تبعات آن در آینده 
نمایان می شود، زیرا دولت برای ساخت این میزان نیروگاه هم نقدینگی ندارد و باید 

رویکرد خود نسبت به بخش خصوصی را تغییر دهد.

اخبار کوتاه

تلنگر 

بورس

انرژی

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد به تازگی 
در اظهاراتی از اســتقبال کشور های خارجی 
از جمله چین و امارات از طرح های ســرمایه 
گــذاری این نهاد خبــر داده، با این حال یک 
عبارت وی واکنش هــای زیادی را برانگیخته 
اســت. وی با بیان این کــه »اماراتی ها آمدند 
و اتــاق ســرمایه گــذاری خارجــی امارات 
گفتند که ما تا ۱۰۰ میلیــارد دلار حاضریم 
سرمایه گذاری کنیم، طرح های تان را بدهید« 
افزود: »آن ها هم تمام طرح ها را یک جا برده 
اند دارند بررســی می کننــد. در حال رفت و 
برگشت هســتیم« در صورتی که رقم ادعایی 
وی صحیح باشــد، باید گفت که منتظر یک 
رنســانس ســرمایه گذاری خارجی باشــیم، 
اما نگاهی به وضعیت جذب ســرمایه گذاری 
خارجی در ســال های گذشــته و اقتضائات 

اقتصادی ایران نشان می دهد که خیلی بعید 
اســت چنین رقمی قابل تحقق باشــد. در هر 
حال این اظهارات مجدد موجب واکنش های 
مختلف اشــخاص سیاســی و اقتصــادی به 
عبدالملکی شد. در بارزترین واکنش ها مجید 
شاکری اقتصاددان اظهار کرد: »برای این که 
مسئولان دقت بیشــتری روی حرف هایی که 
می زنند بکنند، پیشــنهاد می کنم اگر امارات 
تا انتهای ســال ۱۴۰۲ کمتــر از ۱۰ میلیارد 
دلار در مناطق آزاد سرمایه گذاری کرد، آقای 
عبدالملکی در انتهای سال از کلیه سمت های 
دولتی اســتعفا کننــد و دیگر به سیاســت 

برنگردند.
حداقل های سیاســت ورزی حکم می کند 
قبل از اشــاره به سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد 
دلاری امــارات در ایــران در فضای عمومی، 

ماجــرای حقارت بار ســرمایه گــذاری ۱۰ 
میلیارد دلاری مطرح شــده در سفر طحنون 
مرور شود.« همچنین فرشید فرزانگان رئیس 
سابق اتاق بازرگانی ایران و امارات در گفت و 
گو با ایلنا اظهار داشت: باید توجه داشت رتبه 
اعتباری ایران در ســرمایه پذیری در کمترین 
رتبه قرار دارد و این ریســک ســرمایه گذاری 
را بیــش از پیش می کند و ایــن عدد اعلام 
شــده برای ســرمایه گذاری ها در ایران بعید 
اســت. بنابراین، فرمایش آقای عبدالملکی با 
شــواهد و قرائن وجود دارد همخوانی ندارد.
رئیس ســابق اتاق بازرگانی ایــران و امارات 
اظهار داشــت: باید توجه داشت رتبه اعتباری 
ایران در سرمایه پذیری در کمترین رتبه قرار 
دارد و این ریسک ســرمایه گذاری را بیش از 
پیش می کنــد و این عدد اعلام شــده برای 

سرمایه گذاری ها در ایران بعید است. بنابراین، 
فرمایش آقای عبدالملکی با شــواهد و قرائن 
وجود دارد همخوانی ندارد.فرشــید فرزانگان 
دربــاره ادعــای »حجت عبدالملکــی« دبیر 
شــورای عالی مناطق آزاد مبنی بر اینکه اتاق 
ســرمایه گذاری امارات آماده سرمایه گذاری 
۱۰۰ میلیــارد دلاری در ایران اســت، اظهار 
داشت: اساسا اتاقی تحت عنوان وجود ندارد و 
این عدد ۱۰۰ میلیارد دلار هم عدد قابل توجه 
و بزرگی اســت، در حالی کــه حجم تجارت 
ایران و امارات امســال بــه ۲۵ میلیارد دلار 
رســیده و این عدد ۱۰۰ میلیارد دلاری اعلام 
شــده چند برابر حجم تجارت ایران و امارات 
اســت.وی ادامه داد: باید توجه داشــت رتبه 
اعتباری ایران در ســرمایه پذیری در کمترین 
رتبه قرار دارد و این ریسک سرمایه گذاری را 
بیش از پیش می کند و این عدد اعلام شــده 
برای ســرمایه گذاری ها در ایران بعید اســت. 
فرمایش آقای عبدالملکی با شــواهد و قرائن 
وجود دارد همخوانی ندارد.رئیس ســابق اتاق 
بازرگانی ایران و امارات گفت: بخشی از امارات 
بــا بازار های جهانی ارتباط دارد و به بازار های 
جهانی متصل است و فاینانس ها دراین کشور 
از سوی بانک های بین المللی انجام می شود و 
تازمانی که روند ســرمایه گذاری و خروج پول 
کاملا مشــخص و شفاف نباشــد، بعید است 
که ریســک ســرمایه گذاری را قبــول کنند.
فرزانگان تاکید کرد: پیش از ســرمایه گذاری 
باید ســازو کار خــروج ســرمایه از آن پروژه 
مشخص باشد و باید افراد بتوانند درآمد خود 
از این ســرمایه گذاری را از کشــورمان خارج 
کنند و امکان توســعه آن را در کشــور دیگر 
داشــته باشــد؛ بنابراین روند این مسائل باید 
کاملا شــفاف باشد و در این سازو کار و روند، 
مســائل بانکــی و FATF فوق العاده اهمیت 
دارد و به ســرمایه گذاری بــا دید جهانی نگاه 
می شــود نه از دید کشوری و منطقه ای.وی با 
بیان اینکه نمی توان گفت یک کشوری آماده 
ســرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد دلاری در ایران 
است، اما بانک های ایرانی به بانک های جهانی 
متصل نباشــد وگرنه بــا صرافی که نمی توان 
۱۰۰ میلیــارد دلار را جابه جــا کــرد، افزود: 
واقعیت این است که شاهد آن هستیم حوزه 

کارشناسی رها شــده وگرنه افرادی از مرحله 
کارشناسی رشد کرده اند به مدیریت رسیدند 
نگاه متفاو ت تری نسبت به افرادی که از خارج 
از ســازمان ها آمده اند و مدیر شده اند، دارند.

رئیس ســابق اتاق بازرگانی ایــران و امارات 
گفت: البته اینگونه نیســت که سرمایه گذاری 
اماراتی هــا در ایران اصلا قابل انجام نباشــد، 
ممکن است که یک ســرمایه گذار اماراتی به 
دلیل ریشه های مشترکی در ایران دارد، تمایل 
به سرمایه گذاری در کشورمان را داشته باشد 
و در حد معقول نســبت به سرمایه گذاری در 
ایران اقدام کند که قصــدی هم برای خروج 
ســرمایه خود و درآمد خود از ایران را نداشته 
باشــد. اما به هر حال آن ســرمایه گذاری که 
دســت به این اقدام می زند به خوبی ایران را 
می شناسد و به خوبی می داند که در کجا چه 

سرمایه گذاری انجام دهد.
فرزانــگان با بیــان اینکه هرچــه روابط 
بین المللــی بانکــی تهســیل شــده میزان 
ســرمایه گذاری هم افزایش پیدا کرده که اوج 
آن درســال ۲۰۱۷ بوده اســت، اظهار داشت: 
موضوع این است که جذب سرمایه گذار نباید 
به تعداد افراد ایرانی- اماراتی یا سرمایه گذارانی 
که ریشــه ای در ایران دارند، محدود شــود و 
سرمایه گذاری باید روند توسعه ای داشته باشد 
و شــرط آن هماهنگ شــدن با ضرب آهنگ 
نظام بین الملل است و این دو رابطه مستقیم 
با هم دارند و هر زمان که روابط ایران با غرب 
بهتر شــده، جذب ســرمایه گذاری در ایران 
افزایش پیدا کرده است.وی با اشاره به کاهش 
حجم تجــارت با چین تاکید کــرد: در حال 
حاضر شــاهد آن هستیم میزان تجارت ایران 
و چین که با این کشــور قرارداد راهبردی ۲۵ 
ساله داریم، به کمترین حد در طول سال های 
گذشته رسیده اســت. این روند نزولی به این 
دلیل بوده که شــرکت های چینی با بازار های 
جهانــی و تمــام کشــور های دنیــا در حال 
همکاری هســتند و عدد تجارت و همکاری با 
ایران عدد بزرگی نیســت که بخواهند ریسک 
این سرمایه گذاری را بپذیرند. شاید یک بانک 
دســت چندمی روابط با ایران را پوشش دهد، 
امــا باید دید این روابط تا چــه اندازه به نفع 

کشورمان بوده است.  

وزارت اقتصاد جزئیات آمار املاک مسکونی 
سه بانک را منتشر کرد.

به گــزارش خبرگزاری مهــر، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در واکنش به اخبار مربوط 

به املاک مســکونی خالی در بانک های ملت، 
ســپه و مســکن اطلاعیه ای صادر کرد: بانک 
ملت: بر اســاس اعلام بانک ملت، کل مجموع 
امــلاک مســکونی بانــک ملــت ۷۲۶ ملک 
اســت که ۶۱۵ ملــک دارای متصرف و تنها 
۱۱۱ ملــک فاقد متصرف و خالی محســوب 
می شــود.مالکیت بانک بر عمده املاک اشاره 
شــده مالکیت قهری و ناشی از اجرای وثیقه 
تسهیلاتی در قبال مطالبات خود بوده و هیچ 
کــدام از این املاک توســط بانک خریداری 

نشده است.
فراینــد فروش و تملیک )بــه جهت عدم 
ایفای بدهــی برخی مدیونین و ناچاراً تملیک 
وثایق و املاک جهت تســویه مطالبات بانک( 
مستمراً ادامه دارد.این املاک )حتی متصرف 
دار( برای فروش هر دو هفته یکبار به مزایده 
عمومی گذاشــته می شــود.بانک سپه: حسب 

اعلام بانک سپه، کل املاک با کاربری مسکونی 
بانک ۲۶۵۸ رقبه است که از این تعداد ۱۴۶۷ 
ملک مازاد و ۱۱۹۰ رقبه ملک غیر مازاد است. 
تعداد املاک خالی از ســکنه بانک ۳۱۹ رقبه 
ملک است که برخی از املاک یاد شده متعلق 
به بانک ها و مؤسسه ادغامی وابسته به نیروهای 
مســلح بوده که پس از برگزاری مجمع بانک، 
نســبت به تعیین تکلیف این املاک از طریق 

مزایده اقدام خواهد شد.
برخی دیگر از واحدهای مسکونی، تملیکی 
و از محل پرداخت تسهیلات به مشتریان است 
و بانک سپه پس از اتمام فرآیند تملیک نسبت 
به برگزاری مزایده و فروش آنها اقدام می کند.
سایر املاک نیز واحدهای فوقانی شعب بانک 
سپه اســت که عموماً در ســالیان گذشته و 
همراه با ملک شعبه خریداری گردیده که بنا 
به مسائل امنیتی، حفاظتی و به واسطه قوانین 

و مقررات مراجع ذیربط )شــهرداری، پلیس 
پیشــگیری و …( قابلیت تفکیک از شعبه را 
نداشته و برای اســتقرار مأمورین و بازرسین 
بانــک در زمان مأموریت مورد اســتفاده قرار 
گرفتــه که به عنــوان واحد مســکونی تلقی 

نمی شود.
بانک مسکن: بر اساس اعلام بانک مسکن 
کل واحدهای با کاربری مسکونی بانک ۷۳۵ 
واحد است که از این تعداد ۱۲۴ واحد مستقل 
)دارای ســند مجزا( است و ۶۱۱ واحد دیگر، 
طبقات فوقانی شعب بانک ها بوده که کل این 
واحدها جهت اســتقرار مأمورین و همکاران 
غیر بومی منتقل شــده به آن شهر، نگهداری 
و پشــتیبانی شعب و اســتفاده حسابرسان و 
بازرسان کاربرد داشته و امکان واگذاری به غیر 
را ندارد. با توجه به توضیحات یاد شــده بانک 

مسکن واحد مسکونی خالی از سکنه ندارد.

اســتاد اقتصاد دانشگاه شــهید اهواز گفت: ممکن است 
بــا تلاش برای کاهش نقدینگی، ســرعت افزایش قیمت ها 
مقداری کم شــود اما در شــرایطی که بخش تولید کشور 
نیاز به نقدینگی دارد، کاهش نقدینگی باعث رکود بیشــتر 
می شــود.به گزارش خبرنگار ایلنا، آمارهای رسمی از کاهش 
نرخ تورم نقطه به نقطه در دو ماه خرداد و تیر می گویند اما 
آیا می توان این آمار و ارقام را نشانه ی بهبود اوضاع اقتصادی 
در سال جاری دانست؟؛ مرتضی افقه )استاد دانشگاه شهید 
چمران اهواز( به ایلنا گفت: این آمار نشــان دهنده ی شروع 
بهبودِ اوضاع اقتصادی نیست. وقتی می توان از بهبود شرایط 
اقتصادی گفت که موانع کسب و کار رفع و تولید افزایش پیدا 
کند. این کاهش آمار تورم، اگر اتفاق افتاده باشد، همزمان با 
رکودی است که در تولید ایجاد شده است. وی تأکید کرد: 
مــا بارها گفته ایم که کاهش تــورم به معنی کاهش قیمت 
نیســت؛ به خصوص اگر این کاهش روی اعداد نیم تا دو – 
ســه درصد باشد. کاهش تورم یعنی کاهش سرعتِ افزایش 
قیمتها، این در حالی است که ما همچنان افزایش قیمت را 
تجربه می  کنیم، آنهم با عدد ۴۰ درصد که عدد بالایی است. 
دولت نرخ تورم را نهایتا از ۴۳ درصد به ۴۰ درصد رســانده 
که مغایر با وعده هایی اســت که داده شــده. کاهشی شدن 
چند درصدیِ نرخ تورم نه به معنای بهبود شرایط اقتصادی 

و نه نشان از یک روندِ مثبت است. شاخص بهبودِ رفاه برای 
منی که اقتصــاد خوانده ام، افزایش تولیــد و بهبود توزیع 
درآمد است و تا این دو شاخص به معنای واقعی رشد نکند، 
نمی توان ادعای بهبودِ اوضاع داشت.اســتاد دانشگاه شهید 
چمران اهواز بیان کرد: کاهشــی بــودنِ نرخ تورم در حالی 
مطرح می شود که نه بیکاری کم شده و نه تولید ملی آنچنان 
که ادعا می شــود، افزایش یافته است. ممکن است با تلاش 
برای کاهش نقدینگی، سرعت افزایش قیمت ها مقداری کم 
شود اما در شرایطی که بخش تولید کشور نیاز به نقدینگی 
دارد، کاهش نقدینگی باعث رکود بیشتر می شود؛ هر چند 
به نظر می رسد برای کاهش تورم راه دیگری وجود ندارد.این 
کارشناس اقتصادی ادامه داد: در شرایط موجود برای کاهش 
نرخ تورم باید عرضه بیشــتر شود، نه اینکه تقاضا کم شود. 
ما معمولا به تقلید از کشورهای پیشرفته برای کاهش تورم، 
به سمت کاهش تقاضا می رویم. یکی از راه های کاهش نرخ 
تقاضا، افزایش مالیات و فریز کردنِ دستمزد و دیگری کاهش 
نقدینگی است. اینها همان سیاستهای مالی و پولی هستند 
که دولت برای کاهشِ نرخ تورم پیش گرفته است.وی ادامه 
داد: دولت امســال، مالیت ها را افزایش و دستمزد را کنترل 
کرد و از طرفی، تلاش کرد نقدینگی را از طریق بانک مرکزی 
کنترل کند. این همان توصیه ای است که اقتصاد خوان های 

طرفــدار بازار آزاد به دولت ها می کننــد اما من مخالفِ این 
مســیر برای کاهش نرخ تورم هستم.استاد دانشگاه شهید 
چمرانِ اهواز در توضیح بیشــتر گفت: ببینید وقتی مالیات 
زیاد شــود و حقوق کمتر از نرخ تــورم افزایش یابد، درآمد 
مردم کم می شود. از طرفی سیاستِ کاهش نقدینگی سبب 
می شــود بانک ها کمتر وام بدهند و پول کمتری به دست 
مردم برســد. به طور کلی، سیاستیِ که دولت پیش گرفته، 
بیرون کشیدنِ پولِ بیشتر از جیبِ ملت و تزریقِ کمتر پول 
به جامعه اســت. این وضعیت تقاضا را کاهش می دهد، که 
کاهش تقاضا می تواند فشــار تورم را کم کند اما این الزاما 
مطلوب نیست.وی گفت: آقایان مدعی هستند که نقدینگی 
زیاد است و باید کم شود؛ در همین شرایط اگر به واحدهای 
تولیدی ســر بزنیم می بینیم که عمده مشکل آن ها کمبود 
نقدینگی است. پس در شرایطی که بخش تولید ما با کمبود 
نقدینگی مواجه است، اگر دولت برای کاهش تورم نقدینگی 
را کــم کند، در واقع به بخش تولیــد لطمه می زند. ضمن 
اینکه نقدینگی ای که وجود دارد، به دلیل موانع زیاد بخش 
تولید یا موانع کسب و کار، به سمتِ تولید نمی رود و بیشتر 
به ســمتِ کارهای دلالی می رود.افقه افــزود: پس کاهش 
نقدینگی سبب می شود فشار بیشتری به تولید بیاید. وقتی 
نقدینگی لازم برای تولید وجود نداشته باشد، ناچار به سمت 

کاهــش تولید و رکود می رویــم. در این صورت کارفرمایان 
به اخراج نیروی کار متوســل می شوند و این خود وضعیتِ 
رکــود را وخیم تر می کند. در واقع با افزایشِ بیکاری، تقاضا 
کم تر می شود چون عده ای که قبلا پول داشتند دیگر پولی 
برای خرید ندارند. این رکود به صورت دور باطلی در جامعه 
می چرخد و به معنای بهبود شــرایط اقتصادی نیست. پس 
کاهش تورم، زمانی مطلوب است که با افزایش تولید همراه 
باشــد نه رکود و کاهش تولید.استاد دانشگاه شهید چمران 
اهواز در ادامه یکی دیگر از دلایلِ کاهشِ نرخ تورمِ نقطه به 
نقطه را در دو ماه خرداد و تیر، حذف ارز ترجیحی دانست و 
گفت: سال گذشته، به دلیلِ حذف ارز ترجیحی، قیمت ها به 
صورتِ انفجاری بالا رفت و این قابل انتظار بود. کاملا طبیعی 
اســت که موج شدید ایجاد شده به تدریج بهبود یابد و این 
خــود را در کاهش چند درصدیِ نرخ تورم نشــان دهد. اما 
حتی این هم به معنای بهبود شــرایط اقتصادی نیست.این 
کارشناس مســائل اقتصادی در پایان با اشاره به آمارها در 
خصوص رفع موانــع تولید، احیای ۵۵۰۰ کارگاه تولیدی و 
ایجاد یک میلیون شغل، گفت: اگر واقعا ۵۵۰۰ بنگاه تولیدی 
احیا شده و یک میلیون شــغل درست شده باید آثار آن را 
در جامعه ببینیم. درحالیکه در جامعه گشایشی برای فراخ تر 

شدن سفره مشاهده نمی شود.

مشاور مســکن وزیر راه و شهرسازی اظهار 
داشــت: دســتگاه ها با بهره گیری از نخبگان و 
شــرکت های دانش بنیان ارائه دهنده خدمات 
هــوش مصنوعــی، می تواننــد خــلاء فقدان 
ســازوکارهای کارآمد برای کشــف قیمت را 
برطرف کنند و نهایتا سبب ایجاد شفافیت در 
بازار معاملات املاک شوند.ســید جواد سادات 
در گفــت و گو با ایلنا در رابطه با تصویب طرح 
»تنظیم بــازار زمین، مســکن و اجاره بها« در 
مجلس اظهار داشت: طرح تنظیم بازار زمین، 
مســکن و اجاره بها که در مجلس رأی آورده و 
در مرحله رفع ایرادات شورای نگهبان است،  با 
هدف کشف قیمت مطرح شــده تا وزارت راه 
و شهرسازی با همکاری معاونت علمی ریاست 
جمهوری و سازمان امور مالیاتی برای مناطق 
شــهری مختلف بســترهای لازم برای کشف 
قیمت را در حوزه مســکن در اختیار داشــته 
باشــد. این دستگاه ها با بهرگیری از نخبگان و 
شــرکت های دانش بنیان ارائه دهنده خدمات 
هــوش مصنوعــی، می تواننــد خــلاء فقدان 
ســازوکارهای کارآمد برای کشــف قیمت را 
برطرف کنند و نهایتا سبب ایجاد شفافیت در 
بازار معاملات املاک شوند.مشاور مسکن وزیر 

راه و شهرســازی با بیان اهمیت نظارت کافی 
در بــازار املاک و مســتغلات، گفت: در طرح 
تنظیم بازار زمین، مسکن واجاره بها که مجلس 
با همکاری وزارت راه و شهرسازی تدوین کرده، 
از مهمترین اقداماتی که در نظر گرفته شــده، 
تعیین تکلیف اسنادعادی و رسمی است. مطابق 
با فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب، معاملات 
غیررســمی اموال غیرمنقول منشا فساد است. 
این مهم علاوه بر آنکه بســیاری از فسادهای 
موجــود را از بین می برد و خود منشــا برکات 
خواهــد بود، امــکان بهره منــدی از ابزارهای 
فناورانــه در حوزه بازار املاک و مســتغلات را 
فراهــم خواهد کرد کــه از جمله آن معاملات 
برخط اجاره، شــفاف ســازی و کشف قیمت 
است.سادات با اشــاره به قیمت گذاری در بازار 
مسکن تاکید کرد: در مسئله قیمت، سکوها و 
سایت های اینترنتی با توجه به عدم شفافیت در 
حجم معاملات، می توانند باعث افزایش قیمت 
یک ناحیه یا منطقه شــوند. به همین دلیل در 
به کارگیری ابزارهای فناورانه به دنبال احصای 
داده هــای تاثیرگذار بر قیمــت خواهیم بود تا 
بتوانیم علاوه بر کاهــش جذابیت بازار املاک 
برای اخلال گران بازار با شناسایی ظرفیت های 

ســرمایه گذاری حرفه ای این بازار را از وضعیت 
رکود کنونی خارج کنیم.وی با بیان اینکه یکی 
از اقداماتی که به اجرا رســیده در وزارت راه و 
شهرســازی برای افزایش نظارت ها راه اندازی 
ســامانه ثبت رایگان قرارداد اجاره بوده است، 
گفت: به کمک این سامانه، امکان ثبت معاملات 
اجاره به صورت برخط فراهم شــد و استقبال 
از این ســامانه نیز بسیار قابل توجه بود. پیش 
از ایــن برای انجام معاملات باید به مشــاوران 
املاک مراجعه  و در نهایت کد رهگیری دریافت 
می کردنــد و هزینه ای را متحمل می شــدند 
اما با راه اندازی این ســامانه موجر و مســتاجر 
بدون مراجعه به بنــگاه قراردادهای مربوطه را 
می توانند در ۲۴ ســاعت از شبانه روز منعقد 
کنند.دبیر کارگروه ســاماندهی بازار املاک و 
مستغلات افزود: از سوی دیگر سکوهای فعلی 
ساز و کار نظارتی مناسبی ندارد. به طور مثال، 
دراین سکوها آگهی هایی مربوط به واحدهای 
نهضت ملی منتشر شــده درحالی که خرید و 
فروش واحدهای نهضت ملی مسکن برخلاف 
قانون اســت. همچنین این ســکوها اقدام به 
انتشــار آگهی های پیش فــروش می کنند که 
غیرقانونی است.سادات تاکید کرد: نگاه ما تا به 

امروز به این مجموعه ها نگاه حمایتی بوده است 
چراکه بر این باور هستیم که دانش آنها می تواند 
درصورت ســاماندهی مناسب به کمک کشور 
 آید. این ســکوها می توانند با اتصال به سامانه 
املاک و اســکان که پیشــتر ذکر شد، انتشار 
آگهی مستند و قانونی داشته باشند و در روند 
معاملات املاک و شــفافیت بازار نقش آفرینی 
کنند.مشاور مسکن وزیر راه و شهرسازی درباره 
دلایل عدم رعایت ســقف ۲۵ درصدی سقف 
افزایش اجاره بها در بازار اظهار داشــت: ماده ۸ 
طرح تنظیم بازار زمین مسکن و اجاربها مربوط 
به ســقف اجاره است و در مفاد آن آمده است 
که اگر با تورم اضطراری مواجه شدیم و موجران 
سقف را رعایت نکردند به مستأجران این امکان 
داده شود که مابه التفاوت این مبلغ را از مسیر 

قانونی پس بگیرند.وی ادامه داد: در ضمن عدد 
۲۰ درصدی برای شهرهای متوسط و کوچک 
عدد مناسبی نیست چراکه بازار کشش افزایش 
قیمت را ندارد و باید ارقام کمتر باشد. شاید در 
سیاست تعیین سقف ۲۵ درصدی، این مطلب 
رعایت نشــده اما اعمال ۱۰ تا ۱۵ درصد بالاتر 
و پایین تر از این عدد، نشــانه کارآیی آن بوده 
و در عمــل یک ابزار چانه زنی برای مســتاجر 
مهیا شــده اســت. درباره نحوه تعیین اجاره 
پایه که براســاس آن نرخ حداکثر ۲۵ درصدی 
محاسبه شــود، لازم به ذکر است، اگر سامانه 
کشف قیمت راه اندازی شود و به اجرا برسد این 
مشــکل برطرف خواهد شد و علاوه بر آن نیز، 
مردم برای اجاره و مالیات متعلق به هر منطقه 

مبنای مناسبی خواهند داشت.

سرمایه گذاری ۱۰۰ میلیارد دلاری امارات در ایران شدنی نیست

رویاپردازی  عبدالملکی

جزئیات آمار ۴۰۰۰ ملک مسکونی در اختیار ۳ بانک

توضیحاتی درباره  کاهش نرخ تورم خرداد و تیر

کاهش نقدینگی باعث رکود بیشتر می شود

آگهی های غیرقانونی در سایت های خرید و فروش مسکن منتشر می شود

کشف قیمت مسکن در بازار با کمک از هوش مصنوعی 

اعلام مفقودی کارت خودرو 
کارت خودرو سواری پژو تیپ ROA مدل ۱۳۸۶ به رنگ نوک مدادی 
متالیک به شماره موتور ۱۱۶۸۶۰۲۷۶۰۷ و شماره شاسی ۶۱۳۴۳۳۸۳ 
به شماره شناسه وســیله نقلیه IRFC۶۱۱VFY۴۳۴۳۳۸۳  و شماره 
پلاک ۵۱-۳۳۱ج۷۵ به مالکیت حسام الدین مستوفی مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.


